
Oświadczenie złożone 
przez senatora Kazimierza Jaworskiego 

Oświadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Jako członek senackiej Komisji Rodziny i Polityki Społecznej pragnę zapytać Pana Ministra 
o politykę Rady Ministrów zmierzającą do zaspokojenia potrzeb mieszkaniowych obywateli. 

Wsparcie rozwoju budownictwa socjalnego i popieranie działań obywateli zmierzających do 
uzyskania własnego mieszkania jest obowiązkiem władz publicznych, o czym stanowi norma 
art. 75 ust. 1 Konstytucji RP. Mieszkanie ma charakter szczególny, należy do dóbr niezbędnych 
dla egzystencji każdego człowieka, warunkuje zaspokojenie jego elementarnych potrzeb 
socjalnobytowych, również może stanowić przesłankę realizacji potrzeb wyższego rzędu. 
Szczególny charakter mieszkania wyraża się nie tylko w jego funkcjach. Wynika także z faktu, że 
mieszkanie, choć niezbędne, należy do dóbr rzadkich i kosztownych, zarówno w sensie 
możliwości jego pozyskania, jak i eksploatacji. Kwestia zaspokajania potrzeb mieszkaniowych 
ludności ma wymiar społeczny i gospodarczy o charakterze ponadczasowym. Mieszkanie uważa 
się za podstawową potrzebę społeczną, odgrywającą ważną, wręcz centralną rolę w polityce 
społecznej i gospodarczej państw. 

Od czasu akcesji Rzeczypospolitej Polskiej do Wspólnoty Europejskiej obserwujemy nieustanny 
wzrost cen mieszkań i gruntów pod zabudowę mieszkaniową. Obecnie, co prawda, można 
dostrzec tendencję nieznacznego spadku cen na wtórnym rynku mieszkań, aczkolwiek ceny 
działek budowlanych systematycznie wzrastają. Nie bez znaczenia jest ogólny wzrost cen, 
w pierwszej kolejności na artykuły spożywcze i paliwa, inflacja cenowa, również coraz bardziej 
zachowawcza polityka banków w udzielaniu kredytów hipotecznych. 

W stabilnym demokratycznym państwie prawnym to Rada Ministrów jest podmiotem 
predestynowanym w pierwszej kolejności do występowania z inicjatywą ustawodawczą, choćby 
przez fakt, że dysponuje fachowym zapleczem technicznym i intelektualnym koniecznym do 
stworzenia projektów aktów prawnych. 

Lista projektów ustaw dotyczących polityki mieszkaniowej, rynku nieruchomości, budownictwa, 
proponowanych przez Ministerstwo Infrastruktury, wydaje się skromna. Można odnieść 
wrażenie, że obecna Rada Ministrów nie dysponuje jakąkolwiek strategią dotyczącą 
budownictwa jednorodzinnego czy wspierania budownictwa socjalnego. Wobec tego pragnę 
Pana Ministra zapytać o legislacyjne plany ministerstwa dotyczące zaspokajania potrzeb 
mieszkaniowych obywateli. 

Proszę Pana Ministra o odpowiedź. 

Z poważaniem 
Kazimierz Jaworski 
senator RP 
 


